

ISSN 2070-9773

# КЛИО



№11(203)

ноябрь 2023

## КЛИО



## СОДЕРЖАНИЕ

### ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Лагунов А.К.** (Москва). Особенности отражения деятельности барона Унгерна в годы Гражданской войны в воспоминаниях участников Азиатской дивизии 13

### ИСТОРИОГРАФИЯ

- Мишков Р.А.** (Пушкин, Санкт-Петербург). Столичное предпринимательство российских немцев второй половины XIX – начала XX века: к историографии вопроса.....20
- Сидненко Т.И., Сиренко О.Р.** (Санкт-Петербург). Роль молодого поколения привилегированных слоёв общества в формировании врачебного образования женщин в Российской империи во второй половине XIX века. Источнико-историографический обзор.....31

### ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Ковалев Б.Н.** (Санкт-Петербург). Перебежчики: предатели или герои? .....38
- Насибова А.С. кзы** (Саратов), **Байрамов Г.Ф. оглы** (Казань), **Намазов Р.Ш.** (Санкт-Петербург). Отношения Азербайджана и Турции в военной сфере на рубеже веков: правовые и политические аспекты ..... 46

### ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Хотко С.Х.** (Республика Адыгея, г. Майкоп). Дихотомия этнической культуры адыгов: между горами и степью ..... 53
- Межуев Д.О.** (Санкт-Петербург). Внешнеполитический курс вице-канцлера А. И. Остермана: отношения России и Великобритании в 1725 – 1741 гг..... 61
- Чертков А.С.** (Москва). Дискуссионные вопросы изучения процесса присоединения Северо-Востока Азии к Русскому государству в XVII – середине XIX веков ..... 67
- Салих Н.Р.** (Уфа). Роль арабографичных печатных изданий в распространении обновленческо-реформаторских идей среди мусульман Западного Приуралья и Южного Урала в 80-х годах XIX – начала XX вв. ....75
- Морев Е.А.** (Санкт-Петербург). Санкт-Петербургское (Петроградское) телеграфное агентство в начале Первой Мировой войны..... 80
- Саввинов П.О.** (Якутск). Организация «упрощенного» самоуправления в малых городах Якутской области в годы Первой мировой войны и Революции 1917 г.....86
- Костяев Э.В., Быстрова Ю.М., Ковалева Д.Н.** (Саратов). Особенности политической деятельности меньшевиков на Украине в 1917–1922 годах .....92
- Хандорин В.Г.** (Москва), **Шабуров А.С.** (Козельск). Дискуссионные особенности взаимодействия Русской Православной Церкви и Белого движения на Востоке и Юге России.....99
- Федулов С.В., Соловьев Д.Н.** (Санкт-Петербург). Деятельность Отдела вспомогательных судов и гаваней Краснознаменного Балтийского флота в условиях блокадного Ленинграда.....107



<b>Пянкевич В.Л.</b> (Санкт-Петербург). «Ты что вспухла?» – «Туфли починила». Ремонт и изготовление обуви в заблокированном Ленинграде .....	113
<b>Козлов Н.Д.</b> (Пушкин, Санкт-Петербург). Великий план преобразования природы – проект, опередивший время.....	118
<b>Иеромонах Лавр (Архипов М.И.)</b> (Москва). Работа уполномоченных Совета по делам Русской Православной Церкви по созданию правовых предлогов для закрытия монастырей в 1950-х гг. на территории Украинской ССР.....	124
<b>Николаев Д.А.</b> (Якутск). Морской и речной транспорт в истории Русского Устья... ..	130
<b>Сосницкий Д.А.</b> (Санкт-Петербург). В.И. Ленин и И.В. Сталин в современном российском кино: опыт исследования образов .....	137
<b>Санникова Я.М.</b> (Якутск). Проблемы социально-экономического развития сельского населения Якутии в первый постсоветский период: поиск путей решения в официальных обращениях в органы власти регионального министерства сельского хозяйства .....	145
<b>Сокиркин Д.Н.</b> (Санкт-Петербург). Стратегическое планирование как составляющая государственного управления Российской Федерации .....	152
<b>Шевченко М.М.</b> (Санкт-Петербург). Актуальные вопросы обеспечения практической направленности образовательного процесса в технических вузах .....	155
<b>Купцова И.В., Сидоров А.В., Фоменко М.В.</b> (Москва). Историческая память о войнах XX века в структуре государственной политики памяти.....	159

## ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

<b>Маньков С.А.</b> (Пушкин, Санкт-Петербург). А.Л. и Г.А. Грехневы: к вопросу об авторстве произведений архитектурной графики и акварелей из коллекции ГМЗ «Царское Село».....	166
---	-----

## ИСТОРИЯ ФИЛОСОФИИ

<b>Цыб А.В.</b> (Санкт-Петербург). Оригенизм Кембриджской школы.....	177
--	-----

## МНЕНИЕ

<b>Самородов Д.П.</b> (Стерлитамак). У истоков сибирской версии этногенеза русского народа. Доктор медицины, археолог Василий Маркович Флоринский .....	185
---	-----

## CONTENTS

### SOURCE STUDIES

- Lagunov A.K.** (*Moscow*). Features of the activities of Baron Ungern reflection during the Civil War in the memoirs of the Asian Division participants.....13

### HISTORIOGRAPHY

- Mishkov R.A.** (*Pushkin, St. Petersburg*). Capital Entrepreneurship of Russian Germans of the Second Half of the XIX – early XX century: historiography of the issue.....20
- Sirenko O.R., Sidnenko T.I.** (*St. Petersburg*). The role of the younger generation of privileged layers of society in the formation of women's medical education in Russian Empire in the second half of the 19th century. Source-historiographic review.....31

### GENERAL HISTORY

- Kovalev B.N.** (*St. Petersburg*). Defectors: traitors or heroes?.....38
- Nasibova A.S. kzy (Saratov), Bayramov H.F. oglu (Kazan), Namazov R.Sh.** (*St. Petersburg*). Relations between Azerbaijan and Turkey in the military sphere at the turn of the century: legal and political aspects ..... 46

### NATIONAL HISTORY

- Khotko S.Kh.** (*Republic of Adygea, Maykop*). The Dichotomy of an ethnic culture of Adyges: between Caucasus and Steppe..... 53
- Mezhuev D.O.** (*St. Petersburg*). Vice-Chancellor A.I. Osterman's foreign policy course: Russia and Great Britain relations in 1725 – 1741.....61
- Chertkov A.S.** (*Moscow*). Controversial Issues of Studying the Process of Accession of the North-East of Asia to the Russian State in the 17th – the Middle of the 19th Centuries.....67
- Salikh N.R.** (*Ufa*). The role of Arabic print editions in the spread of renewal-reformist ideas among Muslims of the Western Urals and Southern Urals in the 80s of the XIX – early XX centuries .....75
- Morev E.A.** (*St. Petersburg*). St. Petersburg (Petrograd) telegraph agency at the beginning of the First World War..... 80
- Savvinov P.O.** (*Yakutsk*). Organization of simplified self-government in small towns of Yakutsk region during the First World War and the Revolution of 1917 .....86
- Kostiaev E.V., Bystrova I.M., Kovaleva D.N.** (*Saratov*). Features of the Mensheviks' political activity in Ukraine in 1917–1922.....92
- Khandorin V.G.** (*Moscow*), **Shaburov A.S.** (*Kozelsk*). Discussion features of interaction between the Russian Orthodox Church and the White movement in the East and South of Russia .....99
- Fedulov S.V., Soloviev D.N.** (*St. Petersburg*). Activities of the Auxiliary Vessels and Harbors Division Red Banner Baltic Fleet in the conditions of the blockade of Leningrad.....107

<b>Piankevich V.L.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). "Are you swollen?" – "I fixed the shoes." Repair and manufacture of shoes in besieged Leningrad.....	113
<b>Kozlov N.D.</b> ( <i>Pushkin, St. Petersburg</i> ). The Great Plan of the transformation of nature – a project ahead of its time.....	118
<b>Hieromonk Lavr (Arhipov M.I.)</b> ( <i>Moscow</i> ). Work of the authorized Council for the affairs of the Russian Orthodox Church in creating legal precautions for the closing of monasteries in the 1950s on the territory of the Ukrainian SSR.....	124
<b>Nikolaev D.A.</b> ( <i>Yakutsk</i> ). Sea and river transport in the history of the Russian Ustye.....	130
<b>Sosnitsky D.A.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). V.I. Lenin and I.V. Stalin in modern Russian cinema: experience in studying images.....	137
<b>Sannikova Ya.M.</b> ( <i>Yakutsk</i> ). Problems of socio-economic development of the rural population of Yakutia in the first post-Soviet period: search for solutions in official appeals to the leadership of the regional Ministry of Agriculture.....	145
<b>Sokirkin D.N.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). Strategic planning as a component of public administration of the Russian Federation.....	152
<b>Shevchenko M.M.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). Topical issues of ensuring the practical orientation of the educational process in technical universities.....	155
<b>Kuptsova I.V., Sidorov A.V., Fomenko M.V.</b> ( <i>Moscow</i> ). Historical memory of the wars of the XX century in the structure of State memory policy.....	159

## CHARACTERS OF HISTORY

<b>Mankov S.A.</b> ( <i>Pushkin, St. Petersburg</i> ). A.L. and G.A. Grekhnev: on the question of the authorship of works of architectural graphics and watercolors from the collection of the Tsarskoe Selo State Museum and Heritage Site.....	166
--	-----

## HISTORY OF PHILOSOPHY

<b>Tsyb A.V.</b> ( <i>St. Petersburg</i> ). Origenism at the Cambridge School.....	177
--	-----

## OPINION

<b>Samorodov D.P.</b> ( <i>Sterlitamak</i> ). At the origins of the Siberian version of the ethnogenesis of the Russian people. Doctor of Medicine, archaeologist Vasily Markovich Florinsky.....	185
---	-----